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Commissie voor Energie, Leefmilieu 
en Klimaat 

Commission de l'Énergie, de  
l'Environnement et du Climat 

 

van 

 

WOENSDAG 23 OKTOBER 2024 

 
Voormiddag 

 
______ 

 

 

du 

 

MERCREDI 23 OCTOBRE 2024 

 
Matin 

 
______ 

 
 
De openbare commissievergadering wordt geopend om 9.58 uur en voorgezeten door de heer Oskar  
Seuntjens. 
La réunion publique de commission est ouverte à 9 h 58 et présidée par M. Oskar Seuntjens. 
 

01 Vraag van Kurt Ravyts aan Paul Van Tigchelt (VEM Justitie en Noordzee) over "Het nieuwe rapport 

over aquacultuur in offshorewindparken" (56000148C) 

01 Question de Kurt Ravyts à Paul Van Tigchelt (VPM Justice et Mer du Nord) sur "Le nouveau rapport 

sur l'aquaculture dans les parcs éoliens offshore" (56000148C) 
 

01.01  Kurt Ravyts (VB): Mijnheer de minister, de aquacultuur verte-

genwoordigt een niet onbelangrijk deel van de blauwe economie op 
zee of heeft althans dat potentieel.  
 
Reeds sinds mei vorig jaar werd het rapport voorgesteld met de resul-
taten van het stakeholdertraject rond de opties, dus de visievorming, 
met betrekking tot de aquacultuur in het Belgisch deel van de Noord-
zee. Dat was een initiatief van uw voorganger. De bedoeling van dat 
traject was na te gaan wat bij de stakeholders leeft rond het thema van 
aquacultuur, om af te lijnen waar de stakeholders elkaar vinden en 
waar juist niet, en om op basis daarvan advies te verstrekken voor de 
ontwikkeling van aquacultuur. 
 
Als vervolg op dat traject werd begin september 2024 het rapport Aqua-
cultuur in offshorewindparken in het Belgische deel van de Noordzee 
voorgesteld. Dat rapport schept een beeld over de kweek van aquati-
sche organismen in de Belgische offshorewindparken, zowel voor 
voedselproductie als voor natuurherstel. 
 
Wat zijn de belangrijkste krachtlijnen van dat rapport? Beschikken we 
ondertussen over een kansenkaart, zoals werd aangekondigd, voor 
aquacultuur in het Belgisch gedeelte van de Noordzee, gekoppeld aan 
basis- en randvoorwaarden? Hoe wordt aquacultuur meegenomen bij 
de invulling van de drie loten van de Prinses Elisabethzone? Werden 
reeds specifieke vergunningscriteria opgesteld voor die zone? Het 
meervoudig ruimtegebruik is de rode draad doorheen het marien ruim-
telijk beleid. Hoe zal aquacultuur aan bod komen in het marien ruimte-
lijk plan dat al in een ontwerpfase zit? Hoe kunnen aquacultuur en na-
tuurherstel hand in hand gaan in offshorewindparken?  
 

01.01  Kurt Ravyts (VB): Début 

septembre 2024, un nouveau rap-
port a été présenté sur l'aquacul-
ture, à la fois pour la production de 
nourriture et la restauration de la 
nature dans les parcs éoliens en 
mer.  
 
Quels sont les grands axes de ce 
rapport? Une carte des opportuni-
tés est-elle désormais disponible? 
Quelle est la place de l'aquaculture 
dans la zone Princesse Elisabeth? 
Comment l'aquaculture est-elle 
traitée dans le Plan d'aménage-
ment des espaces marins (PAEM) 
2026-2034? Comment l'aquacul-
ture et la restauration de la nature 
peuvent-elles aller de pair dans les 
parcs éoliens en mer? 
 

01.02 Minister Paul Van Tigchelt: Mijnheer de voorzitter, het is mij een 

eer en genoegen in uw commissie te mogen antwoorden op vragen. 
Dat neemt natuurlijk niet weg dat ik hoop dat er snel een nieuwe rege-
ring is.  
 

01.02  Paul Van Tigchelt, mi-

nistre: D'après le rapport, l'aqua-
culture dans les parcs éoliens 
offshore belges est tout à fait fai-
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Uw eerste vraag, mijnheer Ravyts, ging over de belangrijkste krachtlij-
nen. De belangrijkste boodschap van het rapport is dat aquacultuur in 
de Belgische offshorewindparken zeker haalbaar is. Het rapport biedt 
immers een overzicht van aquacultuurtechnieken en potentiële soor-
ten, met bijzondere aandacht voor prijs, beschermingsstatus, inheems 
karakter en ecologische waarde. 
 
Voor de ontwikkeling van een innovatieve offshoreaquacultuursector is 
het daarentegen wel cruciaal om aquacultuur van bij het begin in de 
tender voor offshorewindparken op te nemen. Op die manier wordt co-
design in de ontwerpfase mogelijk en dat bevordert aquacultuur op lo-
caties verder van de kust. Het vermijdt ook administratieve rompslomp 
en verhoogt de kostenefficiëntie door meervoudig ruimtegebruik. 
 
De kaart waarnaar u vraagt, is beschikbaar. Mijnheer de voorzitter, ik 
kan die laten bezorgen aan de heer Ravyts, maar ook aan het commis-
siesecretariaat om ze zo verder te verspreiden onder de leden. 
 
Uw tweede vraag ging over hoe aquacultuur wordt meegenomen bij de 
invulling van de drie loten van de Prinses Elisabethzone (PEZ). De ont-
wikkeling van aquacultuur is niet opgenomen als tendercriterium voor 
de Prinses Elisabethzone. De tender wordt voor 90 % toegekend op 
basis van de prijs en voor 10 % op basis van burgerparticipatie. Aqua-
cultuur en passieve visserij zijn volgens het ontwerp van marien ruim-
telijk plan 2026-2034 wel toegelaten binnen de Noordhinder Noord- en 
Noordhinder Zuidzone van de PEZ en dit zonder toestemming van de 
concessiehouder van het windpark. Binnen de Fairybankzone is niet 
meer in die mogelijkheid voorzien, om de milieudruk binnen de Natura 
2000-zone, de Vlaamse Banken genaamd, niet nog meer te verhogen. 
  
Hoewel overleg tussen de concessiehouder van het windpark en de 
uitbaters van een aquacultuurinstallatie noodzakelijk is om beide veilig 
op elkaar af te stemmen, zal de uiteindelijke beslissing over de com-
patibiliteit van beide activiteiten bij de overheid liggen. 
 
Wat uw derde vraag betreft, worden er op voorhand geen specifieke 
milieuvergunningscriteria vastgelegd voor aquacultuurprojecten. Uit-
eindelijk zal dat gebeuren in de milieuvergunning zelf die wordt opge-
steld op basis van een milieueffectenrapport en de daarop volgende 
milieueffectenbeoordeling.  
 
In uw vierde vraag peilt u ernaar de manier waarop aquacultuur aan 
bod zal komen in het marien ruimtelijk plan (MRP). Zoals reeds in de 
langetermijnvisie 2050 voor onze Noordzee is vastgelegd, is het meer-
voudig ruimtegebruik een van de uitgangspunten van het huidige en 
toekomstige MRP. De mogelijkheid om aquacultuur te ontwikkelen, 
wordt behouden in de oostelijke offshorezone in een deel van de Prin-
ses Elisabethzone en in zones voor commerciële en industriële activi-
teiten die in het toekomstige MRP overal kunnen worden toegelaten, 
tenzij op plaatsen waar dat expliciet wordt verboden.  
 
Tot slot, wat uw vijfde vraag betreft, is de duurzaamheid cruciaal voor 
aquacultuur in de Belgische Noordzee. In natuurgebieden is aquacul-
tuur op korte termijn ongewenst, op lange termijn kan het overwogen 
worden, maar dan met inheemse soorten en wanneer het gebied is 
hersteld, zoals ik al aanvankelijk aangaf. Natuurherstel kan gestimu-
leerd worden met maatregelen die een populatie ondersteunen. Zo kan 

sable. Il est toutefois crucial d'inté-
grer l'aquaculture dans l'appel 
d'offres dès le début. Cela permet 
de prendre en compte l’ecodesign 
dès la phase de conception, d'évi-
ter les lourdeurs administratives et 
d'augmenter l'efficacité en termes 
de coûts. Je peux fournir la carte 
des opportunités par le biais du se-
crétariat de la commission. 
 
Le développement de l'aquaculture 
ne fait pas partie des critères de 
l'appel d'offres pour la ZPE. Selon 
le projet de PAEM, l'aquaculture et 
la pêche passive sont toutefois 
autorisées dans les zones Noor-
dhinder Noord et Noordhinder 
Zuid, sans le consentement du titu-
laire de la concession. Dans la 
zone Ferrybank, cette possibilité a 
été supprimée afin d'éviter d'aug-
menter encore la pression environ-
nementale dans la zone Natura 
2000. 
 
Les critères relatifs au permis d'en-
vironnement pour les projets 
d'aquaculture ne sont pas détermi-
nés au préalable mais font partie 
du permis d'environnement. 
 
L'utilisation multiple de l'espace 
constitue l'un des fondements du 
PAEM actuel et du PAEM à venir. 
L'aquaculture est autorisée dans la 
zone offshore orientale, dans une 
partie de la zone Princesse Elisa-
beth et dans des zones d'activités 
commerciales et industrielles. 
 
La durabilité est essentielle pour 
l'aquaculture en mer du Nord. Dans 
les zones naturelles, l'aquaculture 
n'est pas souhaitable à court 
terme, mais elle peut être envisa-
gée à long terme, pour autant qu'il 
s'agisse d'espèces endémiques et 
que la zone soit restaurée. La res-
tauration de la nature peut égale-
ment être stimulée au moyen de 
mesures soutenant une population. 
Ainsi, l'ostréiculture dans la couche 
de protection contre l'érosion qui 
entoure les éoliennes peut ac-
croître l'offre alimentaire pour des 
espèces intéressantes d'un point 
de vue commercial. 
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door een intensieve kweek van bijvoorbeeld platte oesters een rif wor-
den gevormd.  
 
De erosiebeschermingslaag rond windturbines leent zich er ook perfect 
toe om de stenen in te zaaien met oesterbroed. Wanneer die laag ver-
volgens nog complexer wordt gemaakt, verhoogt dat ook nog de biodi-
versiteit in het algemeen. De kans is groot dat daardoor het voedsel-
aanbod voor bepaalde soorten, waaronder commercieel interessante 
soorten zoals kreeft, zeebaars en kabeljauw, kan toenemen. 
 

 

01.03  Kurt Ravyts (VB): Mijnheer de minister, u hebt veel belangrijke 

zaken gezegd over de beperkte inpasbaarheid van aquacultuur in de 
Prinses Elisabethzone door de aanwezigheid van natuurgebieden.  
 
Normaliter zou de tender op 28 oktober in de markt worden geplaatst, 
maar daar zit blijkbaar een beetje ruis op. Uw collega-minister Van der 
Straeten haalde dat gisteren nog aan. Dat heeft te maken met de  
milieuvergunning. Dat is echter een ander onderwerp, maar daar kun-
nen we in de volgende weken misschien op terugkomen. 
 

01.03  Kurt Ravyts (VB): En ce qui 

concerne l'appel d'offres, il n'est 
pas tout à fait certain que la date 
prévue du 28 octobre sera respec-
tée, le permis d'environnement 
n'ayant pas encore été délivré. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

02 Vraag van Kurt Ravyts aan Paul Van Tigchelt (VEM Justitie en Noordzee) over "De  

offshoredoelstellingen tegen 2030 en de studie van WWF" (56000353C) 

02 Question de Kurt Ravyts à Paul Van Tigchelt (VPM Justice et Mer du Nord) sur "Les objectifs en 

matière d'éolien offshore et l'étude du WWF" (56000353C) 
 

02.01  Kurt Ravyts (VB): Ergens heeft alles wat met elkaar te maken 

op de Noordzee, want de ruimteproblematiek staat erg centraal. Een 
studie van WWF bevatte een aantal merkwaardige conclusies over het 
ruimtegebruik op de Noordzee, die ik gisteren ook heb voorgelegd aan 
minister Van der Straeten.  
 
België heeft momenteel 15 % van de beschikbare ruimte op de Noord-
zee gereserveerd voor offshorewindenergie. Om tegen 2030 de be-
oogde 6 GWh aan windturbines te bouwen in de Noordzee is echter 
24,8 % van de beschikbare ruimte nodig. Op termijn wil men een ca-
paciteit van 8 GWh bereiken, al valt het nog te bezien of de toekom-
stige arizonacoalitie verder die richting uit wil.  
 
Volgens twee rapporten van vorig jaar blijkt een grote derde zone ech-
ter problematisch te zijn voor de veiligheid van de scheepvaart en door 
de impact op het mariene milieu. WWF verzoekt België om meer sa-
men te werken met de buurlanden. Er is immers een blijvende bezorgd-
heid rond de natuurgebieden in de Prinses Elisabethzone. Daar komen 
de Franse ontwikkelingen in Duinkerke ook nog eens bij. 
 
Hoe reageert u op de bezorgdheid van WWF? Is een maximale densi-
teit en benutting van de zones de enige oplossing? 
 
De minister van Energie pleit voor een uitbreiding van het gereser-
veerde Noordzeegebied, inclusief de oostelijke eerste zone, en verwijst 
ook naar drijvende zonnepanelen om het ruimtegebruik te rationalise-
ren. De raadgevende commissie bij de totstandkoming van het nieuwe 
marien ruimtelijk plan (MRP) adviseert echter de uitbreiding van de 
oostelijke zone niet op te nemen in het ontwerp-MRP, maar wel in te 
stellen als vrijwaringszone die ingevuld kan worden bij de repowering. 

02.01  Kurt Ravyts (VB): Les ob-

jectifs belges en matière d'énergie 
éolienne suscitent une inquiétude 
permanente au WWF quant aux 
espaces naturels dans la ZPE. Une 
densité maximale et une utilisation 
maximale des zones sont-elles la 
seule solution? 
 
La ministre de l'Énergie plaide en 
faveur d'une extension de la por-
tion réservée de la mer du Nord, y 
compris la première zone orientale, 
et suggère l'installation de pan-
neaux solaires flottants pour ratio-
naliser l'utilisation de l'espace. La 
commission consultative pour le 
PAEM recommande quant à elle 
d'établir la zone orientale comme 
une zone de sauvegarde qui 
pourra être remplie lorsque cette 
zone aura fait l'objet d'un repo-
wering. Je souhaiterais obtenir des 
précisions à ce sujet. 
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Ik vind dat nogal complex. Kunt u dat uitleggen opdat ik het goed be-
grijp en er geen misverstanden kunnen ontstaan omtrent de betrach-
tingen van uw collega-minister? 
 

02.02 Minister Paul Van Tigchelt: Collega Ravyts, ik wil nog heel kort 

iets zeggen over de ruis waarnaar u daarnet verwees. Dat valt namelijk 
allemaal nog wel mee. Het zal u echter niet verbazen dat ik als minister 
van Justitie ook wil waken over de soliditeit en de degelijkheid van de 
vergunning. Als we dat immers holderdebolder doen, keert dat als een 
boemerang terug in ons gezicht. We willen er dus voor zorgen dat de 
vergunning op een rechtszekere manier wordt uitgereikt, waarbij er vol-
daan wordt aan alle criteria. 
 
Ik kom nu tot de antwoorden op uw vragen rond dit onderwerp. Wij 
waren nogal verbaasd over de studie van het WWF, hoewel ons res-
pect voor WWF groot is. Het rapport van WWF Europa bleek echter te 
zijn opgesteld zonder de medewerking van WWF België. Daardoor 
mist het rapport enkele nuances en bevat het factuele fouten. Een rap-
port dat feitelijke fouten bevat, is natuurlijk moeilijk geloofwaardig te 
noemen. Onze diensten hebben al contact gehad met WWF Europa 
om een rechtzetting te vragen en die zal er ook komen.  
 
België heeft dankzij zijn voortrekkersrol op het vlak van offshorewind-
energie op dit moment het grootste percentage aan ruimte gewijd aan 
hernieuwbare offshore-energie, zoals ook toegelicht wordt in dat rap-
port. Wij beschikken slechts over een klein stukje van de Noordzee, 
namelijk 3.400 km². Dat is heel wat minder dan de andere onderzochte 
landen. WWF Europa gebruikt voor de Noordzee een gewenste densi-
teit van 7 MW per km² in 2030 en 8 MW per km² in 2040. Voor de toe-
komst beveelt WWF Europa dus een hogere densiteit aan. In België is 
die keuze al gemaakt voor de Prinses Elisabethzone, waar we maxi-
maal gebruikmaken van de beschikbare ruimte en de densiteit oploopt 
tot 12 MW per km². 
 
Ik onderschrijf uiteraard het belang van internationale en Europese sa-
menwerking, waarbij kan worden ingezet op interconnectie of geza-
menlijke ontwikkeling van windparken op zee. Binnen het Greater 
North Sea Basin Initiative wil België samen met Nederland en Frankrijk 
een voortrekkersrol spelen. Dat initiatief is bedoeld om op internatio-
naal niveau aan mariene ruimtelijke planning te doen wat de Noordzee 
betreft. Een dergelijk initiatief is veelbelovend en krijgt volop onze 
steun. 
 
Uw tweede vraag betreft het pleidooi van de federale minister van 
Energie voor de uitbreiding van een gereserveerd Noordzeegebied. Ui-
teraard heb ik begrip voor dat pleidooi vanwege de minister van Ener-
gie, maar als minister van Noordzee moet ik verschillende belangen 
met elkaar verzoenen, zoals scheepvaartveiligheid, bescherming van 
het mariene milieu, ruimte voor visserij, watersport, zeezicht voor de 
kustbewoners, militaire oefenzones enzovoort. Ik verwijs daaromtrent 
naar de toelichting die ik al eerder in deze commissie heb gegeven.  
 
Twee onafhankelijk van elkaar uitgevoerde studies tonen aan dat er 
geen ruimte is voor een derde energiezone in het Belgische deel van 
de Noordzee. Een dergelijke zone werd dan ook niet in het MRP 2026-
2034 opgenomen. Dat is een bewuste keuze die veel gebruikers van 
de zee trouwens tevreden stelt. Wel werd er een vrijwaringszone rond 
de eerste offshorezone ingesteld om te vermijden dat daar activiteiten 

02.02  Paul Van Tigchelt, mi-

nistre: En tant que ministre de la 
Justice, je veille à la sécurité  
juridique du permis d'environne-
ment.  
 
Le rapport de WWF Europe, qui a 
été rédigé sans la collaboration de 
WWF Belgique, contient plusieurs 
erreurs factuelles. Une rectification 
suivra.  
 
Bien que notre pays ne dispose 
que d'une petite partie de la mer du 
Nord, le pourcentage le plus élevé 
d'énergie renouvelable en mer lui a 
été attribué. Le rapport préconise 
une densité plus forte, un choix que 
nous avions déjà opéré pour la 
ZPE, où la densité équivaut à 
12 MW par km². 
 
La coopération internationale et 
européenne est très importante. 
Dans le cadre de la Greater North 
Sea Basin Initiative, la Belgique 
souhaite jouer un rôle moteur, en 
collaboration avec les Pays-Bas et 
la France. 
 
Je comprends le plaidoyer de la mi-
nistre de l'Énergie, mais en ma 
qualité de ministre de la mer du 
Nord, j'ai à concilier un grand 
nombre d'intérêts divergents. 
 
Deux études ont montré qu'il n'y 
avait pas de place pour une troi-
sième zone énergétique, qui n'a 
donc pas été intégrée dans le 
PAEM 2026-2034. Une zone de 
sauvegarde a toutefois été établie 
autour de la première zone 
offshore afin de ne pas compro-
mettre le futur repowering. 
 
Pour atteindre l'objectif de 8 GW à 
l'horizon 2040, nous devrons in-
vestir davantage dans les pan-
neaux solaires flottants, dans 
l'interconnexion et la coopération 
avec d'autres pays et dans le repo-
wering de la première zone. 
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zouden worden toegelaten die in de toekomst in conflict zouden komen 
met de repowering ervan. Het bijkomend plaatsen van enkele windtur-
bines in die vrijwaringszone in de periode 2026-2034 is niet aan de 
orde, want dat zou immense kosten met zich meebrengen en juridische 
problemen kunnen stellen.  
 
Om aan 8 GW te komen tegen 2040 zullen we bijkomend inzetten op 
drijvende zonnepanelen, floating solar panels, die in de bestaande zo-
nes kunnen worden geïnstalleerd, op interconnectie en samenwerking 
met andere landen en op de repowering van de eerste zone.  
 

02.03  Kurt Ravyts (VB): Mijnheer de minister, bedankt voor de ver-

duidelijking.  
 
Ik vermoedde al dat het WWF-rapport wat nuancering verdiende en 
wat bevreemdende resultaten naar voren schoof. De verklaring is hier 
meteen gegeven: het gaat om een rapport van WWF Europa zonder 
betrokkenheid van de Belgische afdeling.  
 
Bedankt voor de verduidelijking rond het nieuwe MRP en de derde 
zone. We zullen de zaak in ieder geval heel nauwgezet blijven volgen. 
 

 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 
De openbare commissievergadering wordt gesloten om 10.16 uur. 
La réunion publique de commission est levée à 10 h 16. 
 
  
  

 


